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květen 2016 Cena Kč 10,- Ročník 26

Ze zasedání Rady a Zastupitelstva městyse Křemže

Dne 5. 4. 2016 se rada a zastupitelstvo sešly na své 28. pracovní 
poradě, kde byly projednány zejména tyto záležitosti: 
•  žádost o  odkup části pozemku p.  č.1435/6 ve  Chmelné  

(ZM souhlasí s  vyhlášením záměru prodeje a  budou 
informování vlastníci přilehlých nemovitostí), 

• žádost o  směnu pozemků v  ul. Na  Vyhlídce (směnu ZM 
zamítlo a navrhlo výkup pozemku pod místní komunikací), 

• inspekční zprávu ČŠI (starosta bude informovat ČŠI 
o výsledku projednání závěrů inspekce dle vyjádření ředitele 
ZŠ a školské rady), 

• změnu nájemní smlouvy zříceniny hradu Dívčí kámen 
na nový subjekt, Dívčí kámen s.r.o. (ZM souhlasí), 

• žádost o pronájem pozemku v Chlumu č.158/2 za účelem 
dočasného umístění stavební buňky (ZM souhlasí), 

• poskytnutí finančního daru 10.000 Kč občanskému 
sdružení Kamínky (ZM souhlasí), 

• žádost o  prodej zbytkového pozemku v  chatové lokalitě 
Smutkova strouha (ZM posoudí do příští porady), 

• uzavření smlouvy o věcném břemenu na uložené kabelové 
vedení Chlum-náves (ZM souhlasí) 

• a  dále starosta informoval o  opravách střech ZŠ, Domu 
služeb a  Kulturního domu ve  Chmelné, pokračující 
revitalizaci hřbitova, opravě komunikace v  Chlumečku, 
stavu projektové dokumentace na  ZTV Spojovací a  nový 

přechod pod husitským kostelem a  rychlostnímu 
retardéru na  přístupu k  bývalému hokejbalovému hřišti, 
o  pracovních schůzkách skupiny připravující Křemežský 
víkend jako náhradní akci Křemežského veletrhu atd.

Dne 19. 4. 2016 se rada městyse sešla na  své 29. schůzi, kde 
projednala zejména tyto záležitosti: 
• žádost o pronájem pozemku 158/2 v Chlumu na dočasné 

umístění stavební buňky (RM stanovila nájem 1000,- Kč/rok), 
• žádost o odprodej zbytkového pozemku v chatové lokalitě 

Smutkova strouha (RM souhlasí se záměrem prodeje dle 
znaleckého posudku), 

• rozbor hospodaření a  účetní závěrku ZŠ a  MŠ Křemže  
(RM odsouhlasilo rozbor a účetní závěrku), 

• smlouvu o věcném břemeni na uložení kabelového vedení 
NN-Hála, Chlumeček (RM souhlasí), 

• rozpočtové opatření č.1/2016 (RM souhlasí), 
• výběrové řízení na dodavatele díla “Zabezpečení SZ nároží 

západního paláce Dívčí kámen“ 
• a dále starosta informoval o postupu prací na revitalizaci 

hřbitova, stavu přípravy rekonstrukce komunikace II/143, 
ul. Pod Jáníčkem atd.

S úctou a přáním krásných jarních dnů 
Ing. Josef Troup, starosta



strana 2

KŘEMEŽSKO 2016

Křemežští skauti pořádali boj o místo krajského berníka

Křemežští skauti, inspirováni historickými 
reáliemi 1. poloviny 16. století, zde pro 
širokou veřejnost připravili strategickou 
týmovou hru, nesoucí se v duchu boje 
o tento úřad.

V časovém limitu 120 minut měly týmy 
za úkol získat co nejvíce mincí a doložit 
tak svou schopnost sehnat peníze, 
když jsou zapotřebí. Možností, jak toho 
dosáhnout, se nabízelo mnoho. V první 
řadě samozřejmě záleželo na strategii, 
kterou týmy zvolily, ale především také 
na jejich dovednostech a znalostech, 
jež mohly zúročit především na devíti 
různých stanovištích, kde je se záludnými 
úkoly čekali například mnich, historik, 
provazník, četa dělostřelců, obchodník 
s kořením nebo námořník. Nechyběly ani 
další postavy tvořící kolorit raně novověké 
společnosti, jakými byly například 
poutník, Žid nebo žebrák. Příležitostí 

k rozmnožení svých úspor, ale i situací, 
kdy týmy musely sáhnout do svého 
měšce a platit, bylo nespočet a každý tým 
se je co nejvýhodněji snažil využít.
Vítězný jmenovací dekret si nakonec 
odnesl tým „Přejetý kočičky“, který 
vlastně vznikl náhodou, když dvě 
budějovické skautky hledaly parťáka, 
aby mohly vytvořit plnohodnotný tým. 
Přes počáteční protesty je doplnil Peťa 
Bartoš z Chlumu, který si to ale nakonec 
docela pochvaloval. Úřad tak napůl drží 
přespolní cizinci a křemežští skauti by 
se měli zamyslet, zda příště nepostavit 
více domácích týmů, aby titul a všechny 
výhody z něj plynoucí získal někdo místní.
Tato akce se konala prvním rokem, 
doufáme však, že se z ní do budoucna 
stane tradice. Veliký dík a zároveň 
obdiv patří účastníkům všech věkových 
kategorií za jejich odvahu, chuť do hry 
i trpělivost. Také ještě jednou vzdáváme 

dík skautským maminkám a babičkám 
za dobroty, které pro posilnění hráčů 
upekly do hejtmanské krčmy. Dík patří 
i všem skautkám a skautům, kteří 
pomohli s organizací.

Příští jaro se budeme těšit na staré i nové 
týmy, na každého, kdo si rád hraje, kdo 
hledá nové výzvy a nebojí se riskovat… 
protože krajský berník není jen tak 
někdo…

– J. Thám –

Krajský berník neboli výběrčí daní byl novověký šlechtický úřad, který 
vykonavatele zavazoval k povinnosti sepsat v kraji majetek, z něhož se berně 
odváděla, vyměřit z něho výši samotné berně, peníze následně vybrat a odeslat 
příslušným úřadům. O toto prestižní místo přišlo v neděli 3. dubna na křemežskou 
faru a její blízké okolí bojovat 14 statečných týmů.
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Zo  čZS Křemže informuje

Květen v zahradě
Doporučujeme biologickou ochranu 
skleníku: E. formosa – parazitická vosička 
proti molicím. A. solemani - parazitická 
vosička proti mšicím. P. persimils – dravý 
roztoč proti sviluškám. A. cucumeris – 
dravý roztoč proti třásněnkám. PREV 
– B2 – pomocný prostředek obsahující 
pomerančový olej omezuje výskyt 
drobných škůdců, jako jsou mšice, molice, 
svilušky a třásněnky. Současně působí 
proti padlí, zlepšuje výživu rostlin bórem 
a tím zvyšuje kvalitu a množství výnosu. 
Přípravek aplikujeme formou postřiku. 
Termín aplikace je v době výskytu škůdce 
nebo na počátku výskytu padlí. Parazitické 
vosičky, dravé roztoče a přípravek BREV – 
B2 dodává BIOCONT LABORATORY BRNO. 

Ve druhé polovině dubna až začátkem 
května je vhodná doba k výsevu okurek 
nakládaček a polních salátovek. Osivo 
vzejde asi po čtrnácti dnech, tedy většinou 
již po ledových mužích a mladým 
otužilým rostlinkám již nehrozí namrznutí. 
Osivo vyséváme nejčastěji po dvou až 
třech semenech na vzdálenost 30 až 40 
centimetrů od sebe. Vzdálenost řádků by 
měla být minimálně 100 cm s ohledem 
na mohutný růst rostlin do šířky - pokud 
okurky nepěstujeme na opěrné síti. Mezi 
spolehlivé odrůdy s bohatými výnosy 
a kvalitními plody patří Charlotte F1, 
Ornelo F1, Everest F1, Twigi F1 a další. 

Jahody potřebují vodu a vzduch - v době 
kvetení potřebují jahodníky dostatek 
vody. Závlaha by však měla být šetrná, bez 
zbytečného zmáčení otevřených květů. 
Rostliny přirychlované pod fóliovým 
tunelem potřebují také přístup vzduchu 
a opylovačů. Přes den je proto nezbytné 
pravidelné větrání. 

Nebezpečná je i vysoká  teplota  - 
v květnu sledujeme pravidelně teploměr, 
protože se bojíme nočních mrazíků. 
Škodit však mohou i vysoké teploty, 
které se touto dobou také vyskytují. 
Zejména při slabším větrání v teplých 
slunečných dnech prudce stoupá 
teplota ve sklenících i fóliovnících. 

I když pěstujeme teplomilné druhy, jako 
jsou okurky, rajčata a papriky, musíme 
pamatovat na to, že i ony špatně snášejí 
teplotu nad 35 °C. Optimální teplota 
pro okurky je asi 25 °C přes den a 16 až  
18 °C v noci. Rajčata se dobře opylují 
pouze při teplotě 15 až 30 °C, přičemž 
potřebují i pohyb vzduchu. Paprika při 
vyšších teplotách shazuje květy, případně 
i mladé plody.

Na jarních cibulovinách, zejména 
na tulipánech a narcisech narůstají 
po odkvětu poměrně velké semeníky. 
Měli bychom je odstranit co nejdříve, 
aby neodebíraly živiny cibulím, které si 
chystají zásoby na příští rok. Zelené listy 
naopak živiny dodávají, proto je necháme, 
až dokud nezežloutnou a neseschnou. 
V tomto období cibule také ocení 
přihnojení a za sucha závlahu.

V okrasné zahradě řežeme a zmlazujeme 
odkvetlé dřeviny, například zlatici. 
Některé pouze prosvětlíme, starší vyžadují 
pro zachování pěkného tvaru a podporu 
kvetení v příštím roce i mírné zmlazení 
zpětným řezem.

Přesazujeme, dělíme a zmlazujeme 
trvalky, které už odkvetly. Na místě 
určeném pro novou výsadbu předem 
zlikvidujeme vytrvalý plevel a půdu 
vylepšíme kompostem. Za suchého 
počasí zajistíme dostatek vody. Dokud 
neobnoví růst, chráníme je před prudkým 
sluncem.  

Můžeme prosvětlit nadměrně rostoucí 
a zahuštěné koruny jabloní a hrušní a to 
těch stromů, u nichž jsme neuskutečnili 
zimní průklest. Zmírníme tím 
nežádoucí bujný růst. U mladých nebo 
přeroubovaných stromů vylamujeme 
koncem května až v červnu takzvané 
vlky - letorosty prorůstající obvykle pod 
místem řezu starší větve. 

Během května dokončujeme 
přeroubování ovocných stromů, 
nejprve třešní, višní, slivoní, meruněk, 
později hrušní a jabloní nenarašenými 
rouby za kůru. Vyvazujeme výhony 

u štíhlých vřeten nebo ovocných stěn 
do podvodorovné polohy za účelem 
urychlení plodnosti a omezení růstu.

Při dokvétání jabloní a slivoní provádíme 
postřik proti pilatce jablečné a švestkové 
přípravkem Calypso v dávce 2,5 ml/10 litrů 
vody. V některých lokalitách si pěstitelé 
stěžují na to, že jim slivoně neplodí, i když 
bohatě kvetou. Hlavním důvodem je to, 
že pilatka švestková v době květu naklade 
vajíčka do květů, z nichž se vyvine larva, 
která způsobuje červivost malých plůdků, 
které následně opadávají. Tento škůdce 
dělá velké škody, uvádí se 80 až 100 %. Též 
pilatka jablečná způsobuje velmi velké 
škody, hlavně na letních a sladkoplodých 
odrůdách jabloní. K ochraně proti pilatce 
jablečné lze použít ekologický přípravek 
získaný odvarem ze dřeva Quassia amara. 

V květnu vyvěšujeme feromonový 
lapač na obaleče jablečného, ten slouží 
k monitorování výskytu škůdce. Obaleč 
se líhne za teplých večerů, kdy teplota ve  
22 hodin dosahuje více než 17 °C, v této 
době můžeme očekávat nálet tohoto 
škůdce. Při zjištění většího náletu obaleče 
ve feromonovém lapači provedeme 
po týdnu postřik bio přípravkem Madex 
nebo Biobit, který po týdnu zopakujeme. 
Ochranu můžeme též provést přípravkem 
Calypso. Bio přípravky na ochranu proti 
obaleči jablečnému Madex a Biobit 
dodává Biocont Laboratory, tato firma 
též dodává bio přípravek NeemAzal 
na ochranu rostlin proti mšicím.  

Řez ořešáku vlašského provádíme 
v období, kdy nové přírůstky dosahují 
10 až 15 centimetrů. V této době řezné 
rány nejméně slzí a do konce vegetace se 
na řezných ranách vytvoří největší zával. 
Rány hned po řezu zahladíme ostrým 
nožem, ošetříme latexem s přídavkem 
Kuprikolu. Po zaschnutí latexu na ošetřené 
rány naneseme vrstvu štěpařského vosku, 
který po zaschnutí přetřeme latexem. 
Takto ošetřené rány nepotřebují žádnou 
údržbu po dobu dvou roků.

– P. Kumšta –

ZAHRADY OUPIC
Kompletní realizace zahrad a mnoho dalších činností v zahradnických pracích 

(kvalita a dobrá cena).

Tel: č. 604 231 577          www.zahradyoupic.cz
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ZŠ a  MŠ Křemže

Den Země v Chlumu
Ani letos jsme v MŠ Chlum nevynechali oslavu Dne Země 
(22. 4.). Tradičně v tento den věnujeme naší planetě malý,  
ale významný dárek. Nafasujeme jednorázové rukavice  
a uklidíme kus přírody, který máme v okolí snad nejraději. Jedná 
se o alej mezi Chlumem a Křemží. Těší nás zájem dětí o čistotu 
prostředí a jejich reakce na nepořádek. Často se ptají, proč lidé 
odhazují odpadky na zem, když na obou koncích aleje jsou 
odpadkové koše? 

Doufáme, že nejen touto akcí se nám podaří přispět k tomu, 
aby v našem okolí vyrůstali lidé, kteří si váží čistoty kolem sebe. 
Musíme však podotknout, že množství odpadků se za léta 
úklidu aleje zmenšuje. Přesto jsme letos sesbírali nespočetně 
nedopalků od cigaret, lahve od piva nebo igelitové obaly od 
stavebních materiálů a potravin. Nejkurióznějším nálezem byl 
pstruh obalený alobalem.

Veškerý odpad jsme roztřídili a zopakovali si tak zároveň základy 
recyklace. Až si alejí budete krátit cestu třeba na autobus, 

Výlet do planetária
12. 4. jsme se 
s  předškolními dětmi 
vypravili na  výlet  
do  Českých Budějovic, 
kde jsme navštívili 
planetárium. 

Letošní předškoláci 
mají o  tematiku 
vesmíru skutečně velký 
zájem, a tak není divu, že se nám akce vydařila. Sluníčko nás celý 
den hřálo a my jsme se dozvěděli spoustu nových informací. 

Největším zážitkem bylo, když se v  místnosti planetária rozlila 
černá tma, že nebylo vidět na  špičku nosu. V  tu chvíli se však 
na  nebi začaly zjevovat první souhvězdí, takže i  ten, kdo se 
z počátku cítil nejistě, neměl čas se věnovat strachu a jen očima 
rejdil po obloze. 

Po  návštěvě planetária nás čekal ještě jeden úkol, který jsme 
plánovali téměř dva měsíce. V únoru jsme totiž při procházce našli 
dvoukorunu. Marně jsme přemýšleli, jak ji uplatnit ve prospěch 
všech. Téměř to vypadalo, že si opravdu půjdeme koupit 
společně jeden rohlík. Nakonec ale přišel nápad. Dvoukorunu 
jsme hodili do kašny na náměstí Přemysla Otakara II. Shodli jsme 
se na přání, na které v daném okamžiku každý usilovně myslel. 

A co že jsme si to přáli? To se přece nesmí říkat nahlas… ;-)

Petra Šestáková, MŠ Chlum

vzpomeňte si, že jsme jí věnovali svoji pozornost a péči. Udělejte 
nám radost a doneste svůj odpad tam, kam patří. Děkujeme!

 – děti a paní učitelky z MŠ Chlum –
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Velmi rád píši samozřejmě o  úspěších 
našich žáků. Zvláště u  předmětových 
soutěží, kde občas účastníci bojují nejen 
se zadanými úkoly, ale také s objektivitou 
rozhodčích či poroty. V  letošním roce 
se našim žákům i  pedagogům, kteří je 
připravují, skutečně daří.  

Po  velkém úspěchu v  matematickém 
„Klokanovi“ pokračovaly soutěže 
v  exaktních vědách Pythagoriádou 
a  olympiádou v  matematice. Ve  školním 
kole Pythagoriády 2015/2016 získali 
tzv. úspěšného řešitele tito žáci:  Simon 

Pšenička  - 13 bodů, Kryštof Pšenička  - 
12 bodů a  Václav Jirovec  - 10 bodů. 
V  okresním kole matematické olympiády 
pak obsadil Simon Pšenička 4. až 5. 
místo, což je v  konkurenci gymnázií 
a pořadatelské školy velmi pěkný výsledek.

Již tradičně bojujeme o  umístění 
v  pěvecké soutěži Jihočeský zvonek. 
V  letošním roce se podělili o  první místo 
v  okresním kole v  nejmladší, bohužel 
nepostupové kategorii dva naši žáci - 
Jakub Zeman a  Tomáš Karl. V  kategorii 
duetů obsadila dvojice Alena Klimešová 

a  Václav Jirovec stříbrnou a  Kristýna 
Charvátová s  Barborou Matuchovou 
bronzovou pozici. 

Aby nezůstal pozadu ani sport, podařilo 
se našim žákům druhého stupně zvítězit 
v  okresním kole turnaje v  minifotbale 
a postupují do krajského kola, které bude 
probíhat ve  Strakonicích. Blahopřeji 
družstvu ve  složení Zuzana Matoušková, 
Šimon Havlíček, Josef Zeman, David Čížek, 
Pavel  Čižmar, Pavel  Izotov, Petr Kocián, 
Martin Vaněček a Tomáš Březina.

     
– Mgr. Jiří Thám, ředitel ZŠ a MŠ Křemže –

Dne 6. dubna se žáci 8. a  9. třídy ZŠ 
Křemže zúčastnili besedy v  místní 
knihovně. Téma besedy se týkalo 
restaurování knih a  starých tisků. 
Přednášející nás provedla technikami 
vazeb knih v  průběhu několika stoletími. 

Velmi vhodně byly uvedeny materiály 
a metody oprav. Na fotokopiích jsme luštili 
různé typy písma a  iluminace v  knihách. 
Chtěl bych pochválit přednášející paní 
Jiřinu Halmlovou za  vhodně zvolený 
postup, stručnost a  srozumitelnost 

výkladu. Děkuji také 
paní knihovnici Mirce 
Průchové za příjemně strávený čas.

– Za ZŠ Olga Šteflová a Miloslav Šetele –

Pořadatel Sportovní liga ZŠ
Sestava ZŠ Křemže:   
 Čižmar Pavel
 Čížek David
 Havlíček Šimon
 Izotov Pavel
 Kocián Petr
 Vaněček Martin
 Matoušková Zuzana
 Březina Tomáš
 Zeman Josef

Finále se konalo v Kaplici. Účastnilo se 
osm družstev ve skupinách po čtyřech. 
Naše družstvo sehrálo zápasy: 
Křemže – Frymburk 1:0 (Čížek David)

Křemže – Fantova Kaplice 1:0 (Čížek David)
Křemže – Školní Kaplice 1:0 
(Havlíček Šimon)
Křemže – T. G. M. Český Krumlov 1:0 
(Čížek David)

Finále Křemže – Frymburk 1:1 
(Izotov Pavel). Penalty 3:1 (Matoušková 
Zuzana, Izotov Pavel a Čižmar Pavel).

Naše družstvo hrálo celý turnaj velmi 
takticky, bez zbytečných faulů. Velmi 
dobře hrála obrana a brankář Petr Kocián 
měl také dobrý den. Jednotlivé posty 
hráči dodržovali a na stylu hry to bylo 
dobře vidět. Chtěl bych všem hráčům 

poděkovat za vzornou reprezentaci naší 
školy a za vynikající sportovní výsledek. 
Ukazuje se stále znovu, když hráči dodržují 
dané pokyny a soustředí se na hru, je 
výsledek vždy zaručen. Postupujeme 
tedy do krajského finále, kde můžeme jen 
překvapit.

Jsem na své žáky hrdý a přeji jim další 
úspěchy nejen ve sportu ale i v osobním 
životě. Blíží se jim totiž přijímací zkoušky 
na střední školy.

 – Miloslav Šetele, třídní účitel –

Předmětové soutěže pokračují

Okresní finále v malé kopané 14. 4. 2016

Beseda v knihovně Křemže

KLDR  BEZ CENZURY
V  měsíci dubnu proběhla na  základní škole integrovaná 
tematická výuka. 

Cílem tohoto vyučování byla snaha o propojení jednoho tématu 
napříč jednotlivými předměty. Žáci se učili v  dvouhodinových 
blocích, ve třídě působili spolu dva vyučující z daných předmětů. 
Základním stavebním kamenem pro tuto výuku bylo zeměpisné 
téma – Korejská lidově demokratická republika. Žáci 8. třídy se 
nad tímto tématem zamýšleli v  mnoha rovinách. V  občanské 
výchově nejprve zhlédli film, jež zazněl na festivalu Jeden svět 
na školách. 
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Studenti se seznámili se situací v  současné Severní Koreji, 
přemýšleli a  diskutovali o  otázkách svobody a  demokracie, 
porovnávali principy demokratického a  nedemokratického 
režimu, pracovali s výňatky z Listiny základních práv a svobod. 

V českém jazyce se dozvěděli o historii cenzury, diskutovali nad 
tématem svobody tisku nebo manipulace médii. Poté se stali 
samotnými cenzory a měli za úkol zcenzurovat novinové články 
na  aktuální témata. Měli možnost změnit informace, stříhat, 
lepit, manipulovat s textem. 

V matematice počítali slovní úlohy spojené s daným tématem. 
Zeměpis celou výuku uzavřel a  pohlédl na  zemi z  hlediska 
geografie, kultury, zvyků a  dalších oblastí. V  tomto předmětu 
žáci pracovali v tzv. domovských a expertních skupinách. Každá 
domovská skupina nejprve nastudovala jedno společné téma, 
poté se žáci proměnili do  expertních skupin a  nastudované 
informace museli vzájemně předat ostatním. 

Žáci pracovali se zaujetím, což přineslo dostatek pozitivní 
motivace do další práce pro zúčastněné učitele.

– O. Šteflová –

Uzavírka Litvínovického mostu
Vážení spoluobčané a návštěvníci Českých Budějovic,

od neděle 17. dubna bude částečně uzavřen Litvínovický most přes 
řeku Vltavu v Mánesově ulici. Průjezd bude umožněn pouze jedním pruhem v každém 

směru. Přes most nebudou moci jezdit nákladní automobily nad 7,5 tun.  
Kromě autobusů a integrovaného záchranného systému nebude umožněno pravé 

odbočení na most z Litvínovické silnice. Vzhledem k havarijnímu stavu částí mostu  
je jeho oprava nezbytná a prosíme proto o trpělivost a pochopení při cestách 

po Českých Budějovicích.  

– Magistrát města České Budějovice –
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Houby

Kačenka česká (verpa bohemica)
Roste v březnu až květnu v teplejších a světlejších listnatých lesích a hájích, 
pod jeřáby, osikami, lískami, ale i v sadech pod třešněmi, místy dosti hojně. 
Zvoncovitý klobouk je tenkomasý, žlutohnědý až hnědý, podélně laločnatě 
žebernatý, se třeněm srostlý až ve vrcholu. Válcovitý třeň bývá bělavý, později 
naokrovělý, dutý. Tato smržovitá houba je kuchyňsky využitelná. (in: Kluzák, 
Smotlacha, Erhartovi – Poznáváme houby, Svépomoc 1985). 
Kačenka česká na fotografii vyrostla v dubnu 2016 na zahradě, bohužel 
osamoceně a na třeni už si pochutnával slimák, takže růst nohy byl „podtržen“. 
Přesto nález této spíše vzácné houby potěší.

– cij –

Na druhý svátek vánoční, napadlo několik 
centimetrů sněhu a my jsme se vydali 
pěšky, asi pět kilometrů, na návštěvu 
rodičů. 

Za chvíli po nás přijela sestra s manželem, 
taky na návštěvu, ale s autem. Nabídli 
nám, že nás domů svezou, nebyla to 
pro ně žádná velká zajížďka. V pozdním 
odpoledni jsme společně vyjeli domů. 
Daleko jsme však nedojeli, jen asi 
jeden kilometr, kde za mostem před 
ostřejší zatáčkou, pod náspem silnice, 
na zoraném zasněženém poli ležel 
trabant na boku. U něho stáli starší 
manželé, mávali na nás a žádali o pomoc. 
V šesti lidech se nám podařilo auto vrátit 
na kola. Paní si pořád hladila koleno 
a rameno, naražené při tuplovaném 
kotrmelci trabanta. Obdivovali jsme 
paní, jak mohla vlastně horními volnými 
dveřmi vylézt ven z havarovaného auta. 
Pod autem zůstaly na bílém sněhu dva 
velké tmavé fleky od vyteklých kapalin, 
start tedy nepřicházel v úvahu. V tom jeli 
po silnici cestáři, kteří sypali silnici. Tehdy 
nebyly posypové vozy, takže na korbě 
náklaďáku Praga S5T byl posypový 
materiál a dva dělníci, kteří za pomalé 
jízdy s lopatama pohazovali silnici. 
Zvědavý řidič náklaďáku zastavil, podívat 
se co se na poli děje. Řidič havarovaného 
auta jej začal přesvědčovat, aby trabanta 
vytáhl na silnici. Zkušený řidič náklaďáku 
to důrazně odmítal, že to není auto 
do terénu, ale prochladlá babka se přidala, 

až ho přesvědčili, že 
to teda zkusí. Zajel si 
ke sjezdu na pole a začal 
ostře couvat směrem k trabantu. Dopadlo 
to ale tak, jak přesně předpokládal. Zapadl 
do brázdy, dost daleko před trabantem 
a dost daleko od silnice. 

Řešení vzniklé situace se ujal švagr, také 
řidič náklaďáku a rozhodl: „Dojedeme 
do Rojšína, tam má kolega Zdenek stát 
tatru a jedině s tou to může všechno 
zachránit.“ Nasedli jsme do osobáku a jeli 
pro pomoc. Zdenkova manželka nám však 
řekla, že manžel je v hospodě. Popojeli 
jsme tedy na konec vesnice před hospodu 
a švagr šel do krčmy pro Zdenka. Během 
chvilky, co jsme seděli v autě, najednou 
proti nám běžel po silnici jako od Chvalšin 
bílý chundelatý pejsek a zastavil se u auta. 
Sestra pootevřela dveře a chtěla ho 
oslovit, jenomže on byl rychlejší a do auta 
hupnul a hned se stočil na podlahu mezi 
sedačky. Snažili jsme se, aby šel ven, ale 
on se nedal. Švagr vyšel i s kamarádem 
řidičem od tatry z hospody a řidič Zdenek 
rozhodl, že do zmrzlého zasněženého 
oraniště s prázdným autem nepojede. 
Dojel si proto do lomu Zrcadlová Huť 
nasypat kamenivo jako zátěž. 

My jsme se vrátili na místo havárie, kde 
byli cestáři i starší manželé pořádně 
prokřehlí. A co se nestalo. Jen jsme 
zastavili, tak pejsek náhle ožil a s velkou 
radostí běžel ke staré paní a začal na ni 

skákat. Ona ho však tou zdravou nohou 
odháněla: „Jdi pryč, já tě neznám, jdi 
pryč.“ On se nedal a běhal od paní 
k pánovi. Když přijela naložená tatra, 
tak nejprve vytáhla cestářské auto a pak 
se vrátila na pole pro osobák. Jak chtěl 
řidič trabanta nasednout za volant, tak 
otevřenými dveřmi tam vlezl pes a už ho 
ven nikdo nedostal. 

V tom nám to všem došlo, jak to asi 
s pejskem bylo. Od následujícího Nového 
roku se několikanásobně zvyšoval 
poplatek ze psů, tak se starší majitelé 
rozhodli psa vyvézt do přírody a tím se ho 
zbavit. Pravděpodobně jej někde na Nové 
Hospodě vyhodili z auta a zbaběle 
odjeli. Pán Bůh je však za tento podlý 
čin potrestal, v zatáčce dostali smyk, 
havarovali a pejsek jim přišel pěkně draho 
a nakonec se ho stejně nezbavili. 

Auto i se zmrzlou posádkou jsme již 
za tmy odtáhli k rodičům na dvorek. 
Matka jim uvařila horký čaj i grog a pán šel 
z veřejného telefonu zavolat sousedovi 
do Boršova pro odvoz. 

Pejska se již nezbavili, odjel s nimi ještě 
večer a pro auto přijeli druhý den. 

Po tolika letech je dnes situace stejná, 
neřkuli horší. Dnes bezohlední lidé 
pejska, který byl jako vánoční dárek a již 
je nebaví, vyvezou do lesa, tam ho uváží 
ke stromu a ponechají bez krmení i pití 
a odjedou. Buď má pejsek štěstí, že ho 
najde nějaký turista nebo nimrod, nebo 
má smutný krutý konec.

– Sláva Lhoták –

Zapomenuté příběhy 

Havárie
Zima už je za námi, ale ve vzpomínce se vracím k jedné zimní 
příhodě, která se odehrála asi před čtyřmi desítkami let.
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Hory a krajina
Dne 13. dubna 2016 se uskutečnila první přednáška a beseda s autorem 
publikací o novohradských horách panem Milanem Koželuhem. Vyslechli 
jsme si nejen spoustu zajímavostí o krajině, přírodě, historii a kráse 
Novohradských hor, ale také zhlédli více než dvě stě fotografií. 

Věcné informace se prolínaly s osudy a příběhy lidí a nechyběly ani osobní 
zážitky a prožitky autora a propagátora Novohradských hor pana Milana 
Koželuha, který vytvořil celý cyklus prezentací, přednášek a besed Genius loci 
Novohradských hor.

 – Miroslava Průchová, knihovnice –

Novohradské hory jsou 
nejjižnějším pohořím České 
republiky. Jejich nadmořská 
výška přesahuje tisíc metrů, 
nejvyšší hora, Kamenec, je 1 072 
metrů nad mořem. Z hlediska 
horopisu jsou pokračováním 
Šumavského masivu. 

Navíc jsou součástí horského 
celku, který z větší a vyšší části 
leží v Rakousku.

Novohradské hory jsou podle 
různých metodik našimi 
sedmými až jedenáctými 
nejvyššími horami. Podle střední nadmořské výšky jsou ale už páté, vyšší než 
například Beskydy. Společně s výjimečným způsobem podrostového pěstování 
lesů to horám dodává zvláštní, těžko slovy popsatelné kouzlo. Hluboké, 
různorodé a většinou zdravé lesy odlišují Novohradské hory od vrcholových 
partií sousední Šumavy. Jsou zde dvě nejstarší pralesní rezervace kontinentální 
Evropy. Ty byly vždy místem setkávání a střetávání kultur.

Historicky jsou Novohradské hory spojeny nejprve s rodem Rožmberků, 
od Bílé hory po druhou světovou válku pak s francouzským rodem Buquoyů.

V současnosti si je spojujeme s krajinou, která posledních tři sta let patřila 
převážně ke kultuře německé, pak byla uzavřena do nepřístupného hraničního 
pásma a teď ji znovu nejen objevujeme, ale hledáme k ní i svůj vztah. Jejich 
zvláštnost a neuchopitelnost ale vyjádřil už na konci 19. století neznámý autor 
v knize Čechy, kde o nich napsal –„Pravdu pověděl, kdo nazval Nové Hrady 
kusem ráje, a to, ač na půdě české, nám Čechům přec neznámého, jakoby 
na kraji světa kdesi položeného.“

Tehdy byly Novohradské hory téměř odlesněné a žilo v nich kolem dvaceti 
tisíc lidí. Dnes hory pokrývá les a po lidech zde mnohdy zůstaly jen zanikající 

26. května 2016
ZAVŘENA

Knihovna Křemže

památky, k nimž je třeba putovat po starých 
cestách. Novohradské hory jsou spojeny 
i s nejmenšími vorosplavnými toky v Evropě, 
a jejich dodnes patrnými úpravami toků a nádrží.

V pětisetleté historii více než dvaceti místních 
skláren se tu nejméně ve dvou obdobích 
vyrábělo nejlepší sklo na světě. To druhé z nich, 
hyalit, už od dob jeho sklářů nedokázal nikdo 
vyrobit.

Naše doba neomezených možností je paradoxně 
více časem zapomínání než poznávání. I proto 
se v krajině, někdy i nedaleko známých cest, 
skrývají nejen krásná místa jako skály a opuštěné 
vesnice, ale i celé hory či říčky.

 – Milan Koželuh –
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Dne 22. dubna 2016 navštívili knihovnu žáci 5. A a 5. B třídy 
Základní školy v Křemži. Připravila jsem si pro ně povídání 
o životě a tvorbě spisovatele Jaroslava Foglara. Nejvíce jsem se 
zaměřila na jeho knihu „Hoši od Bobří řeky“, ze které nám žáci 
přečetli několik ukázek.
Velmi mě potěšilo zjištění, že děti nejen dobře čtou, ale tyto 
knihy také znají. Takže se rozvinula zajímavá diskuse o tomto 
příběhu.
Jaroslav Foglar se věnoval celý život také skautingu, a proto 

nesměly chybět ani tyto informace. Tuto činnost nám navíc 
velmi přiblížila jedna z dívek, členka skautského oddílu Alice 
Hálová. 
Na závěr si děti prohlédly knihy a půjčily si některé z nich domů.
Bylo to opět velice příjemné dopoledne, tak jako všechna, 
která jsem strávila ve společnosti žáků a jejich učitelů Základní 
a Mateřské školy v Křemži. Již teď se těším na další setkání.

– Miroslava Průchová, knihovnice –

5. A třída 
ZŠ Křemže

5. B třída 
ZŠ Křemže

5. A třída 
ZŠ Křemže

5. B třída 
ZŠ Křemže

8. třída 
ZŠ Křemže

Besedy pro děti v Knihovně městyse Křemže

Dne 6. dubna 2016 navštívili knihovnu žáci 8. a 9. třídy Základní 
školy v Křemži.     

Paní Jiřina Halmlová, která je konzervátorkou ve Státním 
okresním archivu v Českých Budějovicích, pro ně připravila 
povídání o historii vazby knih a zaměřila se především na 
období středověku až po 19. století.
Pro lepší představu přinesla s sebou spoustu materiálu, z kterého 
se knihy vyráběly. Několik druhů pergamenu, ukázky zdobení 
knih, způsoby tisku textu (původně opisování) různé pomůcky 
potřebné k jejich výrobě, i dvě knihy z 19. století.     

Ukázala nám, že požadavky na tvůrce umělecké knižní vazby 
zahrnují velmi široký rozsah dovedností a znalostí.
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8. třída 
ZŠ Křemže

9. třída 
ZŠ Křemže

UPOZORNĚNÍ
Upozorňujeme majitele psů, 
že poplatek ze psů se platí 

do konce měsíce května 2016. 

Děkujeme

OZNÁMENÍ
Oznamujeme, že ode dne 5. 4. 2016 Domov pro seniory Kaplice - pracoviště Kaplice, Míru 366, 

poskytuje pobytovou sociální službu na adrese Nemocniční 429, 381 01 Český Krumlov  
(areál Nemocnice Český Krumlov, a.s., budova C, přízemí).

Toto opatření bude trvat po dobu rekonstrukce, nástavby a přístavby objektu v Kaplici.  
Provoz Domova tak zůstává nepřerušen.

Žádosti o poskytování sociální služby přijímáme nadále, a to na výše uvedené adrese.
Více informací můžete sledovat na našich webových stránkách www.domovkaplice.cz

Děkujeme za pochopení
Mgr. Vladimíra Holczerová, ředitelka Domova pro seniory Kaplice

B Ě H  K Ř E M Ž Í
Datum: 18. 05. 2016 - středa
Místo konání: Sportovní areál T. J. Sokol Kremže – Němcalka
Začátek:  prezence od 16.00 hodin
 16.30 hod – start žákovských kategorií
 18.00 hod – start kategorií dospělých 
(po vyhlášení výsledků všech předcházejících kategorií)
 předpokládaný konec v 19 hodin
Startovné: 60,- Kč pro dospělé, mladší kategorie zdarma
Ceny: medaile pro žákovské kategorie, diplomy a drobné ceny
Občerstvení: v areálu bude k dispozici stánek s občerstvením
Informace: www.sokol-kremze.cz

Tomuto umění - rukodělné výrobě vazby knih se v současné 
době lze naučit nejen v učebním oboru knihař, ale i některé 
vysoké školy nabízí obor Papír a kniha, který je mimo jiné spojen 

s uměleckořemeslným knihařstvím. Žáci tak získali zajímavý 
podnět k výběru budoucího povolání.

– Miroslava Průchová, knihovnice –



strana 11

KŘEMEŽSKO 2016

Dne 29. 05. 2016 uplyne 20. výročí úmrtí 
českého astronoma doc. RNDr. Antonína 
Mrkose CSc. Antonín Mrkos se narodil  
27. 01. 1918 ve Střemchoví. 

Po vychození obecné školy v Dolních 
Loučkách přešel na Gymnázium 
v Tišnově, kde absolvoval čtyři třídy. Poté 
přešel na učitelský ústav ve Svatém Janě 
pod Skalou (za Prahou). Odtud často 
navštěvoval hvězdárnu na Petříně. Zde 
se také naučil brousit skleněné čočky. 
Tyto poznatky později uplatnil prakticky. 
Jako student si sestrojil sám dalekohled 
a jeho vášní bylo pozorovat hvězdy. 
Po absolvování učitelského ústavu učil 
v Novém Městě na Moravě, ve Skryjích 
a posléze ve Žďárci. Později vystudoval 
astronomii na Přírodovědecké fakultě 
Slovenské univerzity v Bratislavě.

V letech 1946 až 1950 pracoval 
na astronomické observatoři 
na Skalnatém plese, později (1950-1961) 
na hvězdárně na Lomnickém štítu. Při 
svém působení na Lomnickém štítu jako 
zdatný člen Horské služby zachránil asi 
100 lidí.

Při návštěvě hvězdárny ruskými vědci mu 
bylo nabídnuto, že by se mohl zúčastnit 
sovětské výpravy do Antarktidy. Toto 
pozvání přijal a pobyl tam 18 měsíců 
(v létech 1957 až 1959) a mimo jiné tam 
studoval polární záři. Vzhledem k tomu, 
že se velmi dobře osvědčil, byl pozván 

ještě na další sovětskou výpravu (1961 až 
1963).

Od roku 1964 pracoval jako vedoucí 
hvězdárny na Kleti. Observatoř se v té 
době stala objevitelem více než 1600 
planetek a zařadila se v úspěšnosti 
jejich vyhledávání na 7. místo na světě. 
Na Kleti vystavěl novou Maksutovovu 
komoru (zařízení, které vyfotografuje kus 
oblohy asi 6x větší než je měsíc v úplňku 
a na fotografii se pak vyhledávají neznámé 

objekty). Mrkos se zde zaměřil především 
na pozorování malých těles slunečné 
soustavy, planetek a komet. Během svého 
života objevil nebo byl spoluobjevitelem 
celkem 269 planetek a 13 komet. Byl 
docentem na Matematicko-fyzikální 
fakultě Univerzity Karlovy, kde přednášel 
astronomii a působil i na Univerzitě 
v Českých Budějovicích.

Poslední část svého života prožívá 
pan Antonín Mrkos stále při plné 
práci, ale za různých deprimujících 
událostí, se kterými se těžko smiřuje. 
Ještě si postavil dalekohled na zahradě 
svého domku v Praze. V dubnu 1996 
slavnostně zahajuje pan Antonín Mrkos 
v muzeu v Předklášteří výstavu z pobytu 
v Antarktidě. Připravoval se i na další 
akce, ale náhlá smrt 29. května ukončila 
jeho životní pouť, aby odešel za svými 
hvězdičkami a hvězdami do hvězdného 
nebe. Věčný odpočinek si vybral 
na Loučském hřbitově, kde také odpočívá.

Ještě jedna zajímavost z jeho života:
Vybrousil sklo – vážící přes 70 kg – 
na čočku, která měla průměr 65 cm 
a dutinu hlubokou až 8 cm. Ručně tak 
odbrousil 35 kg skla s přesností na jednu 
desetitisícinu milimetru. Tato činnost mu 
trvala 3 roky a vyžádala si 4000 hodin 
práce.

– z dostupných zdrojů: Jan Duda –

Významné výročí Antonína Mrkose

„Ulítlej” balón
Konečně nastal dlouho očekávaný a historický den pro Křemži. 
23. července 1992 starosta Miloslav Podhola slavnostně 
zahájil v kinosále 1. ročník Křemežského veletrhu za účasti 
hostů z rakouské Krems an der Donau a četných návštěvníků. 
Rovněž pozval všechny zúčastněné na náměstí, kde bude 
vypuštěn balón.
Tam jsme v té době s Václavem Stropkem fungovali jako výběrčí 
na parkovištích. Pod kostelem zatím parta vzduchoplavců 
rozkládala své nádobíčko za velení chlapíka s bíbrem. Brzy 
zažehli hořáky a balón se začal nadouvat horkým vzduchem, 
asi poněkud rychleji než předpokládali. Vál příhodný větřík 
pro start, a když už ho nemohli udržet, skočili dva do koše 
a balón vylétl vzhůru. Vše proběhlo velmi rychle, snad to 
ani nikdo nestihl vyfotit.
Po chvíli přicházeli první diváci z kinosálu natěšení na tu 
atrakci a ptali se, odkud startuje ten balón. Nám zbývalo 
už jen ukazovat nahoru do oblak.

F. Sarauer
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IV. A v pravěku

–  Tlupa " Žroutů " ze IV. A –
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Pozvánka na kulturní a prodejní akci 
Křemežský víkend 15. – 17. 7. 2016

Akcí Křemežský víkend bychom rádi navázali na Křemežský veletrh, který naše obec pořádala od 
roku 1992 do roku 2015, tj. 24 ročníků.

V letošním roce jsme kromě názvu změnili také hlavní poslání akce. Jako hlavní již nebude snaha sehnat "vše pro zahradu 
a hobby" (což bylo hlavní moto Křemežského veletrhu), ale nabídnout lidem spíše kulturní zážitek a možnost setkávat se 
se zajímavými a šikovnými lidmi z blízkého okolí.

Další změnou je zkrácení akce. Začínat se bude v pátek v 18 hodin hudebním programem. V sobotu a v neděli bude 
kulturní program ve stanech na hřišti u ZŠ pokračovat a zároveň bude probíhat stánkový prodej. Pro zboží všeho druhu 
bude vyhrazen prostor přístupové ulice ke hřišti (Školní ulice), pro občerstvení prostor na hřišti. Prostor před Základní 
školou bude vyhrazen pro prodej produktů od výrobců z blízkého okolí a prodej zboží místními občany a prezentaci 
místních zájmových spolků.

Školní zahrada bude vyhrazena dětem. Proběhne několik divadelních představení, výtvarné dílny, skákací atrakce, 
soutěže, promítání filmů atd.

Podstatnou změnou je, že pro návštěvníky je vstup zdarma. 

PŘIJME ZAMĚSTNANCE  Do VÝRoBY NA HLAVNÍ PRACoVNÍ PoMĚR:
Pracovník ve výrobě lahůdek 
Pracovní doba: pohyblivá pracovní doba, 40 hod/ týdně
Požadavky: je kladen důraz na spolehlivost, pracovní nasazení, pružnost, zručnost
Nabízíme:  dobré zázemí fungující, zavedené společnosti, stálý měsíční příjem (90-140 Kč/hod), 
profesionální přístup, možnost kariérního postupu až na pozici provozní vedoucí, 

Brigádník ve výrobě lahůdek
Pracovní doba: dle dohody
Požadavky: je kladen důraz na spolehlivost, pracovní nasazení, pružnost, zručnost
Nabízíme:  dobré zázemí fungující, zavedené společnosti, stálý měsíční příjem (80 Kč/hod), profesionální 
přístup

V případě zájmu o jakoukoliv výše vypsanou volnou pracovní pozici 
nás můžete kontaktovat na čísle 773 140 266.
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olympiáda na dosah
Obyvatelé i návštěvníci jižních Čech budou mít v letošním 
roce výjimečnou příležitost - kvůli Olympiádě Rio 2016 se celé 
Lipensko promění v jedno velké sportoviště. 

Olympijský park RIO-LIPNO 2016
Podobně jako tomu bylo v Praze na Letné při Olympiádě v Soči 
v roce 2014, vznikne letos v Lipně nad Vltavou Olympijský 
park. Česká televize zde bude mít zpravodajské studio pro 
komentování Olympijských her i pro rozhovory se sportovci. 
Fanoušci budou moci sledovat na velkoplošných obrazovkách 
přímé přenosy všech sportovních klání a držet palce našemu 
týmu. Se sportovci, kteří se již budou v průběhu her vracet z Ria, 
pak bude možno setkat se na živo v Olympijském parku stejně 
jako s medailisty, kteří nás reprezentovali v minulosti.

Jednotlivé sporty kolem celé Lipenské přehrady
Nezůstane však jen u zpravodajství a fandění, žít sportem bude 
celé Lipensko, a to i aktivně. Po celém obvodu jihočeského moře 
vzniknou sportoviště tematicky věnovaná jednotlivým sportům, 
kde si budou moci zasportovat všechny věkové kategorie, 
amatéři i profesionálové. Můžeme se například těšit na jachting, 
surfing a kaiting v Černé v Pošumaví, tradičním ráji jachtařů, 
na kanoistiku a rafting na divoké vodě v kanálu u Loučovic, 
cyklistické i atletické sporty v Lipně nad Vltavou, ve Frymburku 
a dalších.

Jižní Čechy olympijské
Výjimečné příležitosti se chopil i Jihočeský krajský úřad a tak 
spolu s olympijským Lipenskem se můžeme těšit i na řadu 

kulturních a sportovních akcí v celém Jihočeském kraji, a to 
nejen po dobu samotné olympiády, ale od jara až do podzimu. 
Součástí bude třeba květnová Rallye Krumlov, červnové 
Mistrovství ČR v atletice v Táboře, Evropský pohár v cyklistice 
Okolo jižních Čech nebo Vodácký maraton v Krumlově. 

Máme tedy opět další důvod proč být na náš kraj hrdí a proč 
vítat nové návštěvníky, které sebou jistě tyto akce přilákají, vždyť 
Olympijský park 2014 na Letné navštívilo během 18 dní na 400 
tisíc lidí.

 – Ing. Petr Brtinský –

Použité zdroje:
www.olympijskypark.cz – www.kraj-jihocesky.cz
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Badminton

Badminton – celostátní turnaj
Začátkem března se v Praze zúčastnili 
celostátního turnaje badmintonisté 
místního Sokola v rámci přípravy na turnaj 
kvalifikace o l. ligu. Změřit si síly s desítkami 
hráčů z celé republiky vyjeli zkušení 
Michal Koudela a Jindřich Kukač. Poprvé 
si zahrát tak náročný turnaj jela i mladičká, 
teprve patnáctiletá, talentovaná Zuzana 
Matoušková.

V soutěži smíšených dvojic postoupil 
pár Koudelka, Matoušková mezi 
šestnáct nejlepších párů a získal tak 
nejen velmi pěkné deváté místo 
a body do celostátního žebříčku. Mladá 
Matoušková se přesvědčila, že se může 
směle vyrovnat i mnohem starším 
a zkušenějším soupeřkám. Dělené deváté 
místo připadlo i J. Kukačovi, který hrál  
s P. Jánošovou (Kladno).

Dvouhry přinesly pro naše hráče nepříliš 
příznivý los. Jindřich Kukač narazil 
v souboji o postup mezi nejlepších osm 
hráčů na pozdějšího – suverénního  - 
vítěze Valentu (Most). Uhrál na něj nejvíc 
bodů ze všech ostatních jeho soupeřů, 
ale na postup to nestačilo. Takže další 
deváté místo pro nadějného hráče 
Křemže. V soutěži žen měla Z. Matoušková 
už v prvním kole nasazenou hráčku 
z nejlepších osmi na turnaji. Bojovala, ale 
na lepší než sedmnácté místo to nestačilo. 
Chybí zkušenosti z velkých turnajů.

Ve čtyřhrách se ukázalo, že ty trénujeme a hrajeme v Křemži rádi. Matoušková spojila 
síly s Přikrylovou z Podolí a přešly přes první kolo a získaly tak slušné deváté místo. 
Mužský debl hraje od nového roku ve složení – zkušený Michal Koudelka a vynikající 
mladík Jindra Kukač - a rychle proniká mezi nejlepší páry v republice. To se potvrdilo 
i tentokrát, když se probojovali až do semifinále. Vybojovali tak další bronzovou příčku 
– v posledních měsících již několikátou.

Všichni hráči postoupili v celostátním žebříčku – muži v deblu na úroveň čtyřicátého 
místa v republice, 39. je Kukač ve dvouhře. Těší zejména jejich herní projev, badminton 
v Křemži umíme. 

– MUDr. V. Koudelka –

Kvalifikace o I. ligu 2016
V závěru sezony hrají badmintonisté sérii závěrečných turnajů, 
které rozhodují o konečném pořadí v soutěžích družstev. 
Extraligové týmy hrají finálový turnaj o Mistra republiky i turnaj, 
který rozhoduje o tom, kdo z extraligy sestoupí. Podobné turnaje 
pak hrají týmy I. ligy – kdo postoupí v příští sezoně do extraligy, 
kdo naopak sestoupí do nižší soutěže (v některých krajích zvané 
II. liga, jinde Oblastní přebor). Kdo sestoupí z I. ligy, uvolní dvě 
místa pro týmy, které postoupí z nižší soutěže. Turnaje kvalifikace 
o postup do I. ligy se zpravidla hrají dva – „Západní kvalifikace“ 
a „Východní kvalifikace“. V té západní pak hrají vítězové Oblasti 
(či II. ligy) z Prahy, středních, severních, západních a jižních Čech.

 V té Západní kvalifikaci už po páté reprezentoval jižní Čechy tým 

Sokola Křemže, který celkem s jistotou prošel v sezoně soutěží, 
ve které hrál proti družstvu Sokola České Budějovice A a proti 
týmu Českého Krumlova „B“. Křemežští na začátku sezony 
přišli o oporu týmu P. Berana, družstvo ale doplnil zkušený 
odchovanec a bývalý ligový hráč Jan Bednář. Zbytek týmu se 
neměnil a hráči nahradili ztrátu zvýšeným tréninkovým úsilím. 
Během sezony výkonnostně vyrostli další nadějní odchovanci – 
Jindra Kukač a Zuzana Matoušková – kteří začali sbírat medaile 
na celorepublikových turnajích a stoupali v celostátních 
žebříčcích. Posílil se i týmový duch družstva. To se odrazilo 
ve slušných výsledcích v Oblastním přeboru družstev. Hráči 
Křemže tak opět – už po páté v řadě – získali nejen pohár pro 
vítěze, ale i právo zúčastnit se kvalifikace o postup do ligy.
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 Kvalifikace je čekala už po páté, hráčům 
se v závěru sezony dařilo. V rámci přípravy 
odehráli i několik celostátních turnajů, 
kde výkonnostně ještě povyrostl J. 
Kukač a propracoval se mezi nejlepších 
hráčů žebříčku dospělých mužů – 
ač ještě před pár měsíci byl věkem 
dorostenec. Ještě více se dařilo deblu, 
kde výborného Kukače skvěle dirigoval 
zkušený Mgr. Michal Koudelka, trenér I. 
třídy, několikanásobný Mistr republiky 
v párových disciplínách. Tento debl 
nejen opakovaně přivezl z celostátního 
turnaje bronzové medaile, ale výborně se 
rozehrál a získal si mezi soupeři respekt. 
Rychlý vzestup výkonnosti pak prokázala 
mladičká (teprve patnáctiletá) Zuzana 
Matoušková, i ona začala vozit medaile 
z celostátních turnajů staršího dorostu. 
Spolu s ní se výrazně zlepšila další hráčka 
kádru E. Sklářová. Pilně potrénovali 
i ostatní hráči „A“ týmu. 

Na turnaj kvalifikace do Liberce odjížděli 
hráči Křemže už nikoli jako outsider. Mají 
z předchozích kvalifikací již dostatek 
zkušeností i sebevědomí. Mohli tedy 
pomýšlet na velmi slušný výsledek, 
možná i na vítezství v turnaji. Bylo ale 
jasné, že tentokrát si ambice na prvenství 
mohou dělat všechny týmy - v jejich 
středu byla řada velmi zkušených hráčů, 
kteří mnohokrát ochutnali, jak se vede 
v ligových soubojích. Bylo jisté, že bude 
o konečném pořadí rozhodovat každý 
set, možná i každý míček. Ze soupisek 
jednotlivých týmů bylo patrné, že turnaj 
bude velmi vyrovnaný, pravděpodobné 
byly i remízy  - každé utkání se skládá 
z osmi zápasů. Bylo zřejmé, že ztráta bodů 
z remízy ještě neznamená konec nadějí. 
Jistotu však dávaly jen výhry. S tímto 
vědomím nastupovali hráči Křemže do tří 
prvních utkání v prvním dni turnaje  - 
v sobotu.
Prvním soupeřem jim byl suverénní vítěz 
Pražského přeboru Hamr Praha „A“. Dobře 
připravený tým Křemže začal v úvodních 
čtyřhrách velmi dobře. Jasné vítězství mixu 
ve složení Michal Koudelka, Eva Sklářová 
doplnily skvělým výkonem v deblu  
i E. Sklářová se Z. Matouškovou. Bod 
v dramatické koncovce třetího setu 
vydřel i druhý debl Bednář, Pirtyák. Skvělý 
první mužský debl porazil hladce silné 
soupeře a po čtyřhrách jsme vedli 4:0. 
Pak zazářila mladičká Zuzana Matoušková 
a obávaného soupeře v mužské dvouhře 
hladce přehrál J. Kukač a bylo tu 
vítězství 6:2. Příjemný vstup do soutěže, 
povzbuzení do dalších bojů.

Ve druhém kole neméně silný Sokol Králův Dvůr. Čtyhry už nebyly tak jasné. Těžší výhra 
mixu, ale Koudelka, Sklářová měli hru pod kontrolou. Druhá mužská čtyřhra na soupeře 
nestačila. Dámská čtyřhra i první mužská čtyřhra ztratili po setu, ale vždy jim jasně patřil 
třetí rozhodující set. Tedy po deblech „jen“ 3:1. Čtvrtý bod vydřela po fantastickém 
výkonu Z. Matoušková ve dvouhře a ten pátý, „vítězný“ přidal ve dvouhře Jan Čerkl. 
Na konečných 6:2 pečetil skvělý J. Kukač v první dvouhře. Druhá jasná výhra dovolila 
pomýšlet na hodně dobrý výsledek.

Tím spíš že ve třetím utkání hráli proti družstvu TJ Slovan Vesec „B“, který ač plný 
nadějných hráčů, neměl svůj den. V deblech opět stejný scénář jako v předchozím 
utkání. Výhra mixu, tentokrát hodně jasná, smolná prohra druhého deblu a hladké 
výhry dámské a prvního mužské čtyřhry. Opět po deblech 3:1 a naděje na vítězství. To 
pak potvrdili ve dvouhrách Miloš Chaloupka a skvělá Z, Matoušková. Opět vítězství 6:2.

A šlo se odpočívat a chystat se na rozhodující utkání. V neděli Křemži čekal soupeř 
nejsilnější - hráči TJ Sokol Doubravka mající již opakovaně ligové zkušenosti. Plzeňáci 
sice v průběhu soboty remizovali s Dvorem Králové a ztratili bod, ale pokud v neděli 
nad Křemží zvítězí, postoupí do ligy oni. Chystal se souboj vyrovnaných soupeřů. 
Křemže měla výhodu náskoku bodu a stačila jí remíza, soupeř musel zvítězit. V řadách 
Křemže byl nejlepší mix turnaje, neporazitelný J. Kukač a bezkonkurenční první 
mužská čtyřhra. Nevýhodou byla menší zkušenost hráčů z velkých turnajů. Ta byla 
velkou výhodou hráčů Plzně. Plzeň měla vyrovnanější kádr. Oba soupeři měli vzájemný 
respekt a stejnou touhu po vítězství.

Utkání začalo líp pro Křemži – mix Koudelka, Sklářová bez větších problémů zvítězil. 
Pak ale přišly chvíle pro Plzeň – vítězství jejich druhé mužské čtyřhry a druhé a třetí 
mužské dvouhry a Plzeň vedla 3:1. To už začínalo být na pováženou. Pak ale v nejlepším 
zápase turnaje přehrál v první mužské dvouhře vynikající Jindra Kukač skvěle hrajícího 
Karase v zápase plném zvratů. Dramatická koncovka třetího setu vyzněla pro hráče 
Křemže 21:19. Bylo to 3:2 pro Plzeň a šlo se na rozhodující dva zápasy - ženskou 
dvouhru a čtyřhru. Na straně plzeňských hračů byla větší zkušenost, křemežské 
zdobila bojovnost. Štěstí se v obou zápasech postavilo na jednu stranu a křemežská 
snaha byla marná. Po ženských zápasech bylo rozhodnuto – Plzeň vedla 5:2. Pak už jen 
skvělý mužský debl Koudelka, Kukač jasným vítězstvím korigoval na konečných 3:5.
Křemežským se ani po páté nepodařilo postoupit do ligy, opět smolná prohra 
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Okresní přebor muži

12. kolo: Kájov – Křemže 3:2 (2:1). V jarní premiéře Křemežští 
už od 5. minuty prohrávali. Dalším klíčovým momentem pak 
bylo zranění brankáře Linhy, za kterého musel mezi tyčemi od  
20. minuty zaskočit Rienessl. Hosté ve 40. minutě srovnali gólem 
Snížka z trestného kopu, ale vzápětí inkasovali branku do šatny 
na 2:1. Do druhé půle se v brankářském dresu objevil křemežský 
kapitán Georgij Filip. Hosté hned po minutě hry podruhé srovnali 
dorážkou Volfa, ale nakonec jim nebylo přáno, když v 78. minutě 
dostali rozhodující třetí gól po předchozím neodpískaném faulu.

PS: Z tohoto utkání si však Křemežští nakonec dodatečně připsali 
všechny tři body, neboť zápas byl kontumován v jejich prospěch 
za neoprávněný start jednoho z domácích hráčů.

13. kolo: Křemže – Malonty 2:2 (1:1). V jarní domácí premiéře 
přivítali Křemežští soupeře z popředí tabulky. Hostující aspirant 
postupu se ujal vedení už ve 4. minutě trefou Svatoně. Domácí 
odpověděli po čtvrthodině, kdy nejprve hlavičku Kaprála 
vytěsnil brankář Bílý jen na tyč a důrazný Jan Fučík opakovanou 
dorážkou dopravil míč do sítě na poločasových 1:1. Od  
37. minuty hráli hosté o deseti bez vyloučeného Kubáta, přesto 
tři minuty po pauze měli opět navrch po hlavičce Benedy – 1:2. 
Křemežským se podařilo vyrovnat až ve třetí minutě nastavení, kdy 
vydřený a určitě cenný bodík trefil střídající Stanislav Brabec – 2:2.

14. kolo: Větřní B – Křemže 1:3 (0:3). V důležitém utkání 
na hřišti týmu ze spodku tabulky Křemežští potvrdili výše 
zmíněnou kontumační výhru a ziskem dalších třech bodů se 
vyhoupli do klidného středu na šesté místo. O zaslouženém 
vítězství hosté rozhodli už v první půli, kdy se dvakrát gólovými 
dorážkami do střelecké listiny zapsal důrazný všudybyl Jan Fučík 
(8. a 44. minuta) a jednou skóroval Kamil Rolník (23. minuta). 
Domácí stačili po obrátce výsledek jen kosmeticky korigovat 
z penalty v 77. minutě.

Fotbal

Fotbalisté Sokola Křemže na jarním startu

15. kolo: Křemže – Dolní Dvořiště 3:2 (1:2). V partii sousedů 
ze středu tabulky otevřel skóre už v 9. minutě jarní křemežský 
kanonýr Jan Fučík, ale hosté po nešťastném vlastenci G. Filipa 
(11. minuta) a proměněnou penaltou Zemana stav otočili 
na 1:2. Fotbalovější soupeř pak dlouho držel náskok, ale domácí 
bojovníci v poslední čtvrthodině prohru odvrátili. V 76. minutě 
po standardní situaci hlavou srovnal Kamil Rolník a za další 
tři minuty pak Stanislav Brabec málo vídanou ranou z vlastní 
poloviny zajistil Křemži všechny tři body.

Křemežští muži (včetně kontumace) posbírali v jarních odvetách 
už deset bodů a celkovým součtem 23 bodů aktuálně figurují již 
na pátém místě tabulky okresního přeboru.

OTEC A SYN. V křemežském dresu v současnosti společně nastupují otec Georgij Filip
 křemežský kapitán vlevo na snímku z remízového utkání s Malonty a syn Matěj Filip

Turnaj nejmladších badmintonistů
Na turnaji nejmladších badmintonistů – na turnaji přípravek 
v Českém Krumlově - reprezentovaly Křemži Stela Reitingerová 
a Eva Čerklová. V konkurenci hráček čtyř oddílů z jihu Čech se 
neztratily. 

Stela skončila na druhém místě, když s vítězkou svedla 
vyrovnaný souboj a prohrála těsně  2x  11:9. Slušné páté místo 
přidala E. Čerklová, která vyjela spíše na zkušenou a už dokázala 
několik soupeřek porazit. V Křemži vyrůstá další generace 
skvělých hráček.  

Gratulujeme. 

v rozhodujícím utkání. Přesto si celý kádr zaslouží poděkování 
za skvělé vystoupení, bojovnost, předvedené výkony 
a skvělou atmosféru v týmu. Hráli ve složení J. Kukač,  
M. Chaloupka, P. Pirtyák, J. Bednář, J. Čerkl, Mi. Koudelka,  
E. Sklářová, Z. Matoušková. Poděkování si zaslouží i náhradníci 
týmu V. Sklář a M. Weberová, kteří poskytovali po celou dobu 

turnaje skvělý servis – neocenitelnou službu týmu. K nim 
se přidali skvělí Kukačovi, kteří nejen fandili, pískali zápasy, 
zajišťovali catering. Opravdu vydařený víkend pro oddíl Křemže, 
bohužel až na to, že chyběla pověstná „třešnička na dortu“. Snad 
se této skvělé partě bude dařit i nadále.

– MUDr. V. Koudelka –
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Okresní přebor starší žáci

13. kolo: Malonty – Holubov / Křemže 1:1 (1:0), na penalty 2:3, 
za hosty: Čižmar.

14. kolo: Holubov / Křemže – Lipno 13:0 (7:0), branky: Opelka 4, 
Izotov 4, Čižmar 3, Trapl, Havel.

15. kolo: Vyšší Brod – Holubov / Křemže 2:1 (1:0), za hosty: 
Minárik.

Křemežští žáci vstupovali do jarních odvet z pozice lídra tabulky 
okresního přeboru, ale po dvou bodových ztrátách klesli 
na průběžné třetí místo.

OTEC A  SYN. V  křemežském dresu v  současnosti společně 
nastupují otec Georgij Filip

– Text a foto: Karel Vosika  –
Vpravo při napadání soupeře na snímku  

z posledního vítězného utkání s Dolním Dvořištěm

Třeboň (12. a 13. března): Velkou 
výzvou pro některé naše malé fotbalisty 
bylo oslovení od trenéra TJ Jiskra Třeboň 
s žádostí o zapůjčení kompletní pětky 
pro doplnění týmu Třeboně k účasti 
na Mezinárodním halovém turnaji 
v Třeboni - E.ON EURO CUP 2016. 

Výběr hráčů vzešel mimo jiné i z účastí 
na turnajích, o kterých jsme se již dříve 
zmínili, kde byli naši benjamínci nejen 
týmu Třeboně rovnocenným soupeřem.

Mezi účastníky turnaje byly týmy, hrající 
jak krajskou soutěž – FC MAS Táborsko, 
FC Písek, SKP Č. B., tak týmy z České 
a Slovenské republiky nastupující 
s přípravkou na ligové úrovni – SK Sigma 
Olomouc, FA AZ Praha, 1. FK Příbram,  
FC Sparta Brno, FC Viktoria Plzeň,  
ŠK Slovan Bratislava, MŠK Žilina,  
AS Trenčín.

Ve žlutých dresech Třeboně nastoupili 
naši benjamínci v sestavě: Josef 
Matoušek, Tomáš Hálek, František Hrubeš, 
Tomáš Novotný a Patrik Voráček.

Pro kluky byl tento turnaj obrovským 
zážitkem, nastupovali jako první pětka 
a kromě prvních pár minutek, kdy 
se rozkoukávali, byli velkou oporou 
domácího týmu. Ač měli proti sobě 
hráče, jejichž fotbalová příprava je přímo 
úměrná úrovni klubu, za který nastupují, 
zodpovědně zvládali své herní činnosti 
a nedarovali soupeři nic zadarmo. Rozdíl 
„okresní přebor“ versus „liga“ nebyl nijak 
příliš znatelný.

Třeboň obsadila 11. místo a kluci si z E.ON 

EURO CUPu odváželi nejen drobné věcné 
ceny, ale i vzrušující fotbalové zážitky 
a bohaté zkušenosti.

Zimní halová liga v Č. Krumlově: 
V neděli 28. února 2016 zakončili naši 
benjamínci posledním kolem Zimní 
halový turnaj v Českém Krumlově. 
Po dlouhodobém snažení po celou zimu 
obsadily naše dva týmy o celkovém 
počtu 20 dětí zasloužené 3. a 7. místo. 
Jedno z individuálních ocenění získal 
za předváděné výkony náš brankář Lukáš 
Prener. Poděkování patří jak rodičům, 
kteří byli ochotni s dětmi trávit několik 
víkendových dní v hale, tak trenérům 
za fotbalovou přípravu a trpělivost 
s neposednými dětmi. V neposlední 
řadě pochvala dětem za jejich snahu 
a nasazení.

Suchdol nad Lužnicí (5. března): 
Křeměžští nejmenší fotbalisté se v zimní 
přestávce zúčastnili i halového turnaje 
PN servis CUP v Suchdole nad Lužnicí. 
Velmi dobře organizačně připravený 
turnaj za účasti týmů Sokola Suchdol 
n. Lužnicí A, Novosedel nad Nežárkou, 
Sokola Křemže, Dobré Vody a Sokola 
Suchdol nad Lužnicí B, přinesl kvalitní 
fotbal a našim klukům pěkné 2. místo. 
Individuální ocenění si zaslouženě za svůj 
parádní výkon převzal náš gólman Eda 
Edelman. 

Za zmínku také stojí účast našich 
tří benjamínků (ač v dresu FK Slavoj 
Č. Krumlov) v kvalifikačním turnaji 
Ondrášovka Cupu 2016 v Nespekách  
(9. a 10. dubna). Na dvoudenním 

fotbalovém maratónu svedlo 28 týmů 
z celé republiky boj o jediná dvě 
postupová místa do dalšího kola. To se 
nakonec povedlo týmům Sparty Brno 
a SKP České Budějovice. Naši kluci (Pepa 
Matoušek, Tom Hálek a Fanda Hrubeš) 
dali 10 gólů z celkových 14, které  
FK Slavoj na turnaji vstřelil. Skončili na  
23. místě a kromě nových zážitků si odvezli 
i společnou fotografii s Antonínem 
Panenkou. 

Halovými turnaji jsme zpestřili zimní 
přípravu a teď hurá na travičku zelenou. 
Myslím, že všechny děti, ale hlavně 
trenéři se velice těšili na prostor, který jim 
nabízí fotbalové hřiště. Venkovní tréninky 
se také těší vysoké účasti včetně několika 
malých nováčků.

Jarní sezónu zahájila starší přípravka 
v pátek 8. března na domácím hřišti 
s týmem Větřní. Za velice nepříznivého 
počasí skončilo utkání prohrou domácích 
2:9 (branky: Novotný 2), kdy jsme dlouhou 
dobu drželi se soupeřem krok, ale čtyřmi 
rychlými góly nám soupeř utekl a pak už 
bylo velice obtížné náskok dohánět. 

Bilanci vylepšila mladší přípravka, která 
si připsala následující den v Nové Vsi dvě 
výhry. S týmem Větřní hrála 5:0 (Novotný 
2, Písek, Kadlec, Edelman) a domácí Nové 
Vsi vstřelila 10 gólů oproti inkasované 
nule (Novotný 3, Voráček 2, Edelman 2, 
Kadlec, Domin, Wallis).

– Text: Blanka Voráčková –

Benjamínci z přípravky se v zimní přestávce činili pod střechou
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   TJ DOLNÍ TŘEBONÍN 

T    r    i    a    t    l    o    n D  o  l  n  í 

o  n  í  n 

T 
spolupořádá 

o p l a v u 

Pořadatel:      TJ Dolní Třebonín 
Termín konání:        11. června 2016  
Místo:        Čertyně - Těžín (k.ú. D. Třebonín)  

ČASOVÝ PROGRAM: 
09,00 - 11,00          PREZENCE 
09,45 - 10,15             Děti ukládání věcí do depa 
10,15 - 10,25             POVINNÁ ROZPRAVA k závodu dětí  
10,30      start závodu dětí – POSTUPNĚ 
12,30 - 12,45             Dospělí ukládání věcí do depa 
12,45 - 13,00             POVINNÁ ROZPRAVA k závodu TDT 
13,01      START 1. ročníku závodu dospělí + štafety 
15,00      Vyhlášení výsledků 

PROPOZICE TDT: STARTOVNÉ: 
Dospělí 100 Kč           Platby při prezenci 
Děti 30 Kč            na místě závodu 

DISTANCE: 
Děti 03 - 06 let = 50m s dopomocí / 200m / 100m  
Děti 07 - 15 let = 75m / 2.600m / 1 000m  
TDT (jednotlivci + štafety max. 3 os.) = 150m / 12km / 2.600m 

LIMIT: 
100 závodníků na dětský triatlon  
100 závodníků na TDT 

PŘIHLÁŠKY: 
Registrace prostřednictvím formuláře na: www.dolnitrebonin.cz 
V případě volné kapacity možno na místě v den závodu. 

TRATĚ:     
Plavání  - rybník Těžín (podle distancí, podle kvality 
vody může dojít ke změně) 
Kolo - asfaltová cesta zpevněná  
Běh  - asfaltová cesta zpevněná 

STATUT: 
Veřejný amatérský závod v triatlonu 

Každý závodník, který dokončí danou trať, obdrží v 
cíli FINISHERSKOU MEDAILI! 

K DISPOZICI BUDE: 
Pro děti skákací hrad 
Stanoviště s možností střelby ze vzduchovky 
Stánek s občerstvením 

KONTAKT NA POŘADATELE: 
Ing. Karel Trněný  - tel.: 724 002 614,  email: triatlon.dt@seznam.cz 
Mgr. Jan Švec  - tel.: 739 485 484,  email: reditel@zstrebonin.cz 

Více informací o závodu (přihlášky, podmínky 
účasti, trasy, mapy, propozice apod.) najdete na 
www.dolnitrebonin.cz  a www.tjdt.cz 

o j e d u 
o b ě h n u 
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Hernička pro nejmenší
každé úterý

Hernička pro nejmenší bude v MC Křemílek otevřena každé úterý dopoledne od 9:00 do 11:00. 
Herna je vhodná pro rodiče s nejmenšími dětmi. Přijďte si pohrát! Vstupné 30,-Kč za rodinu.

Výtvarný program klubu
5. 5. 2016 čtvrtek

Rozkvetlá třešeň – pomocí bramborových razítek vyrobíme nádhernou 
rozkvetlou třešňovou alej. Doneste si jednu větší bramboru.

12. 5. 2016 čtvrtek
Zvířátka v ZOO  - povídáme si o zvířátkách v zoologických zahradách, 

pak společně vyrobíme velkého lva mozaikovou technikou.
26. 5. 2016 čtvrtek

Motýlek – z ruličky od toaletního papíru vyrobíme pestrého 
motýlka na zavěšení. Přineste si jednu ruličku.

Akce klubu
Výtvarná dílna

12. 5. 2016 čtvrtek
Čmeláci – vyrobíme si roztomilé čmeláky jako zápich do květináče. Příspěvek 

na materiál 50,- Kč. Dílna je vhodná pro děti od pěti let, mladší děti mohou 
přijít s rodiči, na dílnu je nutné se předem přihlásit. Přihlášky a informace na 

603 586 747. Dílna bude probíhat od 15:30 do 17:30 v MC Křemílek.

Výtvarný večer 
13. 5. 2016 pátek

Korálkování – výtvarný večer pro dospělé a teenagery. Přijďte se naučit 
vyrábět korálkové kuličky, srdíčka a jiné přívěsky na šerky,  ukážeme si 
i výrobu perlového náramku. Příspěvek na materiál je 200,- Kč.  Začínáme 

v 18:00 v MC Křemílek. Podrobnosti a přihlášky na tel: 603 586 747.

Beseda na zajímavé téma
19. 5. 2016 čtvrtek

Úklid pro zdraví – seznámení s programem Úklid pro zdraví, do kterého 
se Křemílek zapojil, seznámení s přípravky, praktické ukázky a triky při úklidu. 

Beseda začíná v 10:00 v MC Křemílek, vstup zdarma, vzorečky zdarma.

Klub pro maminky s dětmi je otevřen 
každý čtvrtek od 9:00 do 11:30. 

Přijďte si pohrát, zacvičit s písničkou, malovat a tvořit.
Vstupné: 30,- Kč dospělý, děti zdarma. První návštěva zdarma!

MC Křemílek - program na květen
Náměstí 7, Křemže, Bc. Alena Nováková 603 586 747

mc.kremilek@centrum.cz       www.kremilek-kremze.cz
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Noc z 30. dubna na 1. května byla pokládána za magickou. 
Svátek se zřejmě původně slavil o úplňku, jenž byl nejblíže dnu 
nacházejícímu se přesně mezi jarní rovnodenností  a letním 
slunovratem.

Lidé věřili, že tu noc se čarodějnice slétají na čarodějnický sabat. 
Skutečně je tato noc jedním z největších pohanských svátků. Lidé 
také věřili například na otevírání různých jeskyní a podzemních 
slují, ve kterých jsou ukryty poklady. Hlavním smyslem tohoto 
zvyku byla pravděpodobně oslava plodnosti. Máje se staví 
zpravidla 30. 4. nebo 1. 5., ale někde se staví v době svátku  sv. 
Jiří, letnic nebo nejčastěji letního slunovratu. Fotky byly pořízeny 
na návsi ve Stupné. A ještě musím zmínit,  a to mě pan Jan Troup 
kladl na srdce, že ve Stupné se nikdy čarodějnice nepálily, tam se 
vždy jen stavěla májka. 

– Zdeněk Kouba –

čarodějnice stavění máje
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Ocelová konstrukce rozhledny 
na pražském Petříně váží asi 175 tun. 
Jen ze železa získaného z vyřazených 
elektrospotřebičů, které u nás lidé 
za posledních 10 let předali k recyklaci, 
by se takových rozhleden dalo postavit 
700. 

Zároveň se takto podařilo „vytěžit“ 
množství dalších surovin, aniž by se tím 
dále ztenčilo ubývající nerostné bohatství. 
Díky stále vyspělejším recyklačním 
technologiím se totiž daří získat zpět 
a znovu využít kolem 90 procent 
materiálů, z nichž jsou elektrozařízení 
vyrobena. Například běžná mikrovlnná 
trouba je z více než poloviny vyrobena ze 
železa, přibližně 16 % její hmotnosti tvoří 
sklo a 12 % plasty.

Co z domácností mizí a v jakém množství, 
to je dobře vidět zejména posledních 10 
let, kdy se v České republice vysloužilé 
elektro systematicky sbírá a recykluje. 
ELEKTROWIN, který je největším českým 
kolektivním systémem a zajištuje zhruba 
polovinu tuzemského sběru a recyklace, 
se za tu dobu postaral o sběr a následnou 
recyklaci více než 15 milionů spotřebičů. 

Sesbírané spotřebiče položené jeden 
za druhým by vytvořily řadu měřící přes 
6000 kilometrů, takže by se daly hned 
dva a půl krát vyskládat po obvodu státní 
hranice České republiky.

Století vytrvalci i jepičí život
Některé spotřebiče, které dnes běžně 
používáme, se v českých domácnostech 

začaly zabydlovat už začátkem 20. století. 
Patří mezi ně třeba lednice, pračky nebo 
vysavače. Souviselo to s vlnou masového 
připojování ke vznikající elektrické 
rozvodné síti. 

Od té doby jim přibyly nové funkce, 
změnil se design, základní technologické 
principy ale zůstaly stejné. A nedokážeme 
si bez nich představit každodenní 
život. Potvrdil to i průzkum, který 
ELEKTROWIN letos uskutečnil. Více než 
polovina dotázaných by si vzala lednici 
dokonce na pustý ostrov – tak je pro 
ně nepostradatelná. Pětina by ocenila, 
kdyby jim život Robinsonů zpříjemňovala 
pračka.

Jepičí život mají naopak přístroje 
s paměťovým nosičem. Typickým 
příkladem byl hit 90. let, videorekordéry 
systému VHS. Ty velmi rychle vystřídaly 
CD přehrávače, které jsou v posledních 
letech nahrazovány paměťovými médii. 

Některá elektrická zařízení, která jsme 
ještě nedávno mohli vidět jen v muzejních 
sbírkách, se naopak do domácností 
vracejí. Jsou to hlavně kuchyňské roboty 
s bohatým příslušenstvím pro domácí 
výrobu nejrůznějších pochutin, které se 
naposledy masově vyráběly ve 30. a 40. 
letech 20. století. Některé nesou dokonce 
stejnou značku, je pravděpodobné, že 
se jejich výrobci inspirovali i ve vlastních 
firemních muzeích.

Novinka Made in EU
I když tedy není většina běžně 

používaných spotřebičů v českých 
domácnostech žádnou novinkou, stále 
ještě poměrně nový je způsob, jak s nimi 
nakládáme po skončení jejich životnosti. 
Když totiž našim předkům dosloužila 
lednice nebo vysavač a skutečně již nešly 
opravit, zůstávaly dál – - „na památku“. 
Jejich pořízení totiž představovalo 
tak velkou investici, že vyhodit je bylo 
nepředstavitelné. Kam také?

K větší obměně domácích spotřebičů 
začalo v českých zemích docházet až 
v 60. letech minulého století. 

Ucelený systém jejich sběru a recyklace se 
ale začal rodit teprve na počátku nového 
tisíciletí, přesněji po roce 2005, tedy 
právě před deseti roky, kdy se do české 
legislativy promítla tehdy nová evropská 
směrnice.

Díky tomu se staré spotřebiče postupně 
přestaly házet do popelnic, a když se 
nevešly, vozit na černé skládky. Jinde 
v Evropě systém fungoval dříve, u nás 
byly vytvořeny základy pouze pro 
televize, chladničky a zářivky, což byla 
nová povinnost vyplývající z členství 
v Evropské unii.

Na rozdíl od některých jiných direktiv, 
má ta odpadová jednoduchou logiku. 
Vychází z toho, že nejlepší je odpad, který 
vůbec nevznikne. Většina toho, čeho se 
zbavujeme, se totiž skutečně dá úspěšně 
recyklovat a získané suroviny znovu 
použít. 

– Elektrowin –

Staré elektro sbíráme 10 let, vydalo by na 700 rozhleden

Co SE oDEHRÁVÁ NA čoV?
Pro běžné uživatele výhod skryté kanalizační sítě je zcela 
samozřejmé, že vypuštěním dřezu, myčky nádobí, pračky či 
vany anebo spláchnutím na WC nadobro vyřešili tento druh 
odpadu své domácnosti. Starosti nastávají až v okamžiku, když 
se odpadní potrubí přeruší například při zemních pracích nebo 
když se ucpe něčím, co tam nepatří.

Co se však děje s tekutým odpadem potom? Pustit jej rovnou 
do nejbližšího potoka nebo řeky, jak tomu u nás bylo ještě ve 2. 
pol. 20. století i u velkých měst, je dnes již nepředstavitelné. 
A tak v posledních letech vyrostla kolem obcí a měst celá řada 
čistíren odpadních vod (dále jen ČOV) lišících se velikostí podle 
toho, jaké množství tekutého odpadu musí zvládnout. Jistě není 
bez zajímavosti zjištění, že princip mechanicko-biologického 

čištění, který je využit i v naší křemežské čistírně odpadních vod, 
je znám již od počátku 20. století a byl poprvé použit v Anglii již 
v roce 1913.

Za střídání vydatných sněhových přeháněk a krátkých 
slunečních úseků jsem se blížil ke zmíněné čistírně. Na rozlehlé 
louce nedaleko historické elektrárny rodiny Čížků stojí 
na břehu Křemežského potoka stavba připomínající přerostlou 
mongolskou jurtu. Abych našim čtenářům přiblížil celý proces, 
kterým jejich odpad musí projít, než může být bez obav vypuštěn 
do volné přírody, obrátil jsem se na osoby nejpovolanější.
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Uvnitř kruhové stavby mne čekali vedoucí marketingu a mluvčí 
střediska ČEVAKu Český Krumlov paní Zimmelová a vedoucí 
provozu ČEVAK Křemže pan Podhradský. Po provozu se 
pohyboval pan Gondek, zaměstnanec zdejšího provozu, který 
denně dohlíží na správný chod zařízení.

Než jsme se vydali na obhlídku technologie, položil jsem oběma 
několik otázek. Z jejich odpovědí jsem se dověděl, že současná 
čistírna je výsledkem rekonstrukce té původní, která tu stávala 
od devadesátých let. Svojí kapacitou však už zdaleka nestačila, 
takže často docházelo k tomu, že tzv. odlehčení, tj. přímé 
vypouštění nečištěné vody, znečišťovalo potok a zatěžovalo 
životní prostředí. Dalším důvodem, proč se přistoupilo 
k rekonstrukci, byl havarijní stav střechy a technologie, která 
byla na konci své životnosti. Původně čistírnu provozovala obec 
a od roku 2000 přešla pod ČEVAK, a.s. Tato společnost poskytuje 
služby, čistírna je v majetku městyse.

Celá rekonstrukce, na jejímž financování se podílela obec 
přibližně patnácti miliony korun bez DPH, trvala jeden rok. 
Dnes je tu v provozu moderní technologie, která svojí kapacitou 
předběhla dobu. Není to však chybou konstruktérů, ale naopak 
jejich prozíravostí, která počítá s rozvojem obce. Tím se městys 
vyhne nebezpečí, že zařízení v krátké budoucnosti nezvládne 
případný zvýšený objem odpadních vod jak od domácností či 
případných nových provozoven.

Odpadní vody z domácností Chlumu a Křemže se jímají do tří 
nádrží, odkud jsou kontinuálně čerpány do čistírny v celkovém 
množství 15 l/sec. A tím jsme se dostali k technologii čištění, 
kterou mi moji průvodci svým výkladem přibližují.

Voda natéká na pohyblivá pásová česla zachycující hrubší 
nečistoty tzv. shrabky, které se pytlují a za nemalý poplatek 
odvážejí na úložiště nebezpečného odpadu v Lověšicích. 
Týdně váha shrabek dosahuje přibližně 60 kilogramů. Jinak 
řečeno, týdně se občané obou sídel odpadním potrubím zbaví 
60 kg odpadu, který by se měl likvidovat jiným způsobem. 
Ve zbavování se nežádoucího odpadu jsou lidé zvláště pohodlní. 
Při zběžném pohledu je patrné, že v tomto případě jim k tomu 
posloužil i přistavený kontejner, kam se pytle se shrabky ukládají. 
Proč ne, když je tak blízko a místo, kde se před třemi dny konal 
odběr nepotřebného odpadu, bylo poněkud vzdálenější…
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Voda zbavená nežádoucích hrubých nečistot je posléze zbavena 
písku. K tomu slouží jednoduchá, ale účinná čerpadla, tzv. 
mamutky. Pracují na principu stoupání stlačeného vzduchu 
kapalinou a tím jejího vynášení vzhůru. Protože nemají žádné 
pohyblivé části a jsou vyrobená z nerezavějící oceli, jsou 
prakticky bezporuchová. Jsou na zdejší čistírně nainstalovaná 
na mnoha místech. Zdrojem stlačeného vzduchu jsou výkonná 
poměrně nehlučná rotační dmychadla umístěná ve zvláštní 
místnosti.

Voda se rozdělí na dva stejné proudy, z nichž je každý veden 
do zvláštní aktivační nádrže. Nyní si popíšeme cestu v jedné 
z nich. Druhá, zrcadlově umístěná, pracuje naprosto stejně. Zde 
se přívodem vzduchu ode dna nádrže do díla pouštějí bakterie, 
jež jsou schopny svojí aktivitou odstranit až 99 % biologického 
znečištění. Mile by byl překvapen každý, kdo by v této fázi čištění 
probíhajícího na velké ploše očekával výskyt nepříjemného 
zápachu. 

Silně probublaná voda nyní natéká do uklidňovacího válce, kde 
se oddělí kal. Voda zbavená kalu přes česla stéká do nerezových 
žlabů, odkud je potrubím svedena do potoka. Oddělený kal se 
částečně vrací do aktivační nádrže, aby ji obohatil bakteriemi, 
a částečně přečerpává do nádrže zahušťovací, kde se usazuje. 
Odtud se nakonec přečerpá do nádrže uskladňovací, odkud je 
přímá cesta na lis, který za pomocí chemikálií oddělí kal od vody. 

Tohoto lisu se využívá též pro ČOV Vrábče a Holubov. Voda se 
vrací a kal po dopravníku padá do přistaveného kontejneru. Zde 
to, co se z vody odstranilo, končí jako hnědošedá vlhká hmota.

Loučím se se svými průvodci a děkuji jim jménem svým i čtenářů 
Křemežska za čas, který mi tak ochotně věnovali.

Dívám se do kontejneru a napadá mne jistá paralela. Takto 
k nerozeznání končí všechny ty, dorty, bifteky, chlebíčky, steaky, 
nazdobené šlehačky, svatební a slavnostní menu nesené 
na stříbrných podnosech a další výsledky umu profesionálních 
kuchařů a kuchařek vedle prostších svačin, obědů a večeří 
hospodyň. Jako lidi, napadá mne. Také se někteří nosí a nakonec 
skončí k nerozeznání od těch, nad kterými se možná někdy 
během života opovržlivě ušklíbli. Ani v hrstce popela by se nedal 
najít rozdíl. Někdy ještě, než se takto promění, stačí ublížit, jako 
některé nezdravé potraviny...

Plesk! Velká studená kapka z okraje střechy přímo za límec mne 
vytrhuje z planého filozofování a připomíná mi, proč jsem tady. 
Ještě se zeptám inženýra Schneidera, pracovníka rakouské 
firmy Applied Chemicals Austria, který s notebookem na koleni 
proměřuje obvody v otevřené rozvodové skříni po důvodu 
jeho kontroly. Odpovědí mi je, že došlo k výměně čidel snímání 
hladiny v jedné z nádrží a při zapojení zřejmě došlo k montážní 
chybě. Tu se snaží v rámci záruky odstranit.



strana 27

KŘEMEŽSKO 2016

Nakonec zbývá podívat se na ústí roury, kterou vytéká vyčištěná 
voda do Křemežského potoka. Žádné usazeniny, žádný závoj 
kalné páchnoucí vody táhnoucí se podél pravého břehu desítky 
metrů daleko, žádný zápach u ústí. Dokonce hejno divokých 
kachen lačnících po zbytcích, které jim roura před rekonstrukcí 
vyplavovala, odtáhlo do výživnějších lokalit. Troufl bych se 
vsadit, že vytékající voda z čistírny je čistší než ta přeháňkami 
mírně zakalená v potoce.

A to je dobře, protože až přijede kontrola ze státního podniku 
Povodí Vltavy, která se tu v nepravidelných intervalech objevuje 
dvakrát do měsíce, najde čistírnu a její provoz v naprostém 
pořádku. I ČEVAK, a.s. provádí dvakrát měsíčně své vlastní 
odběry a měření, jak to ukládá zákon. Jakékoliv pochybení je 
sankcionováno vysokými pokutami. Aby k tomu nedošlo, je 
čistírna navíc vybavena přístroji na dálkové hlášení poruch

Krátce shrnuto: Finance vložené do rekonstrukce nebyly 
vynaloženy zbytečně, dílo se podařilo a Křemže se opět může 
počítat mezi ta místa, která péčí o životní prostředí odpovídají 
standardům 21. století. 

– P. Resch –
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Vyhlašujeme soutěž 
o nejkurióznější letní foto

Fotografie zasílejte emailem na adresu tajemnik@kremze.cz

Vyhlášení soutěže 
o nejhezčí zimní fotogfafii

1. místo 2. místo

3. místo
Kleť – Zdeněk Kouba Koleje – Anna Mašková

Kaple Katschberg – Jana Šíchová
Ceny jsou k vyzvednutí u paní Schusterové, Úřad městyse Křemže.
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1. máj – traktory ve Chmelné – II. ročník

Náměstí ve Křemži zdobí nová sakura



strana 30

KŘEMEŽSKO 2016

Májka v Chlumu

Spolek Kamínky zve všechny zájemce na

Kolik druhů obojživelníků lze v okolí najít? Už jste viděli čolka, kuňku, blatnici?  
Přijďte si je prohlédnout a dozvědět se něco zajímavého z jejich života.

Vycházku vede zooložka RNDr. Pavla Robovská.

Sobota 21. 5. 2016 
sraz v 10 h 20 min na žel. zastávce Hradce 

(po příjezdu vlaku od č. Budějovic), předpokládaný konec exkurze ve 12 h, poté společné opékání
s sebou: pevnou obuv, špekáčky nebo něco jiného na opečení

Více informací na: kaminky@kaminky.org nebo tel. 774 953 244.
Tuto akci podpořil Městys Křemže a Jihočeský kraj.

Vycház
ku za o

bojžive
lníky
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Program:

19.00 kaple sv. Voršily
 • přednáška o historii kaple

20.00 kostel sv. Michaela 
• varhanní hudba v kostele 

 • přednáška o historii kostela
Mgr. Jarmila Hansová

21.00 koncert souboru
„Jihočeští trubači“ 

• po koncertu následuje prohlídka kostela,
hodin a zvonu ve věži a půdy 

nad chrámovou lodí

22.15 varhanní koncert
MUDr. Blanka Tichavová ml.

• poté opět následuje prohlídka kostela

KŘEMŽE, KOSTEL 
SV. MICHAELA ARCHANDĚLA

NOC KOSTELŮ
pátek 10. června 2016

od 1. 4. 2016 nově otevřena v Domě služeb:

Manikúra, nehtová modeláž
Těšit se můžete na japonskou manikúru P-shine,  

spa manikúru, gellak a jiné.
objednat se můžete na tel. čísle 724 726 044.

Lenka Edelmanová

životní jubilea

SPoleČenSKÁ KRoniKa

KvĚten

navždy jSme Se RozlouČili

duben

PíŠa jan
Křemže – 75 let

zimmeRmannovÁ marie
Chlum – 75 let

HouŠKovÁ anežka
Chlum – 75 let

KlimeŠ Stanislav
Křemže – 80 let

KoubovÁ marie
Chlum – 91 let

moRÁveK Petr
mříč – 72 let

vejSKRab josef
Chlum – 67 let



strana 32

KŘEMEŽSKO 2016



strana 33

KŘEMEŽSKO 2016



strana 34

KŘEMEŽSKO 2016



strana 35

KŘEMEŽSKO 2016

Tajenka z minulého čísla: Na sVatého Jiří Rodí se JaRo.
Výherci tajenky z  dubnového čísla: Jaroslava Parýzková, Josef Laštůvka.
Ceny jsou k vyzvednutí na sekretariátu městyse Křemže. Další správné vyluštění zasílejte na email tajemnik@kremze.cz
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